

SAMOZAPOSLENI V KULTURI IN NOVI PRISPEVKI ZA ZDRAVSTVENO ZAVAROVANJE

Pojasnilo DURS, št. 4250-4504/2013-2, 29. 11. 2013

Zavezanec navaja, da ima status samozaposlenega v kulturi, da mu prispevke za socialno varnost plačuje država ter da je prevajalec, ki z založbami sklepa avtorske pogodbe. Zanima ga, ali bo povišanje prispevkov za socialno varnost, ki je določeno z interventnim zakonom za zdravstveno zavarovanje za dohodke iz avtorskih pogodb, veljalo tudi za samozaposlene v kulturi oziroma ali bodo izplačevalci novi prispevek, ki je določen po stopnji 6,36 %, odtegovali tudi pri izplačilu samozaposlenim v kulturi.

Pojasnjujemo v nadaljevanju.

Od dohodka za stvaritev avtorskega dela, izplačanega kot dohodek v okviru opravljanja dejavnosti samozaposlenega v kulturi, ki je na tej podlagi vključen v obvezno socialno zavarovanje, se ne plačuje novi prispevek za zdravstveno zavarovanje po stopnji 6,36 %, ki je določen za dohodke, dosežene v okviru drugega pravnega razmerja.

Z Zakonom o spremembah in dopolnitvah Zakona o zdravstvenem varstvu in zdravstvenem zavarovanju – ZZVZZ-M (Uradni list RS, št. 91/13) se na podlagi nove določbe 55.a člena ZZVZZ s 1. februarjem 2014 uvaja prispevek delojemalca za zdravstveno zavarovanje po stopnji 6,36 % od dohodkov, ki jih osebe, ki so vključene v obvezno zdravstveno zavarovanje, dosegajo v okviru drugega pravnega razmerja. Navedeni prispevek se obračunava od dohodkov iz drugega pravnega razmerja, na podlagi katerega osebe **niso zavarovane po 15. členu ZZVZZ**, z izjemo dela opravljenega na podlagi 6. točke 17. člena ZZVZZ (dijaki in študentje pri opravljanju dela preko pooblaščenih organizacij).

Iz navedenega izhaja, da, če dohodek iz drugega pravnega razmerja (npr. dohodek po avtorski pogodbi) dosega oseba, ki je na podlagi razmerja, v katerem dosega ta dohodek, že obvezno zavarovana na drugi podlagi, se prispevek po stopnji 6,36 % od tega dohodka ne plačuje. To velja tudi za samozaposlenega v kulturi, ki je na tej podlagi obvezno zavarovan po 5. točki prvega odstavka 15. člena ZZVZZ (osebe, ki na območju Republike Slovenije samostojno opravljajo gospodarsko ali poklicno dejavnost kot edini ali glavni poklic) in je njegov dohodek, ki ga prejme po avtorski pogodbi z založbo, davčno obravnavan kot dohodek iz opravljanja dejavnosti.

Sklepoma pojasnjujemo, da se z novelo ZZVZZ-M uvajajo tudi višji prispevki za zdravstveno zavarovanje za samozaposlene osebe (torej tudi za samozaposlene v kulturi). V skladu s 7. členom te novele je namreč določeno, da je osnova za prispevke za zdravstveno zavarovanje za obračunsko obdobje od 1. februarja 2014 dalje zavarovalna osnova po predpisih o pokojninskem in invalidskem zavarovanju, **vendar ne manj kot 60 % zadnje znane povprečne letne plače zaposlenih v RS, preračunane na mesec**. To pomeni, da bodo samozaposlene osebe, katerih zavarovalna osnova bo v skladu s predpisi o pokojninskem in invalidskem zavarovanju določena v znesku, nižjem od 60 % zadnje znane povprečne letne plače zaposlenih v Republiki Sloveniji, preračunane na mesec, za obračunsko obdobje od 1. februarja 2014 dalje od tega zneska plačevale le prispevke za pokojninsko in invalidsko zavarovanje, za starševsko varstvo ter za zaposlovanje, prispevke za zdravstveno zavarovanje pa bodo plačevale od zneska 60 % zadnje znane povprečne letne plače zaposlenih v Republiki Sloveniji, preračunane na mesec. [Podrobnejša pojasnila v zvezi s spremembami pri plačevanju prispevkov v skladu z novelo ZZVZZ-M.](#)